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Finisel a Korona felújítása
Októberben befejeződik a 
Korona épületének felújítása.
A munkát az év első felében 
jelentősen hátráltatta a koro-
navírus-járvány miatt beveze-
tett óvintézkedések, amelyek 
az építőipart sem kerülték el. 
További hátráltató tényező volt 
az épület egy részének statikai 

állapota. A falak restaurálá-
sa során ugyanis repedéseket 
észleltek, amit orvosolni kel-
lett, ám a terveket a műem-
lékvédelmi hatóságnak is jóvá 
kellett hagynia.
„Az épület külső és belső 
homlokzata már elkészült, és 
a tetőt is felújították – tájékoz-

tatott Fašanga Lea, a városi 
hivatal projektmenedzsere. 
– A hónap elején lerakták a 
térkövet és a padlóburkolatot, 
ugyanakkor elkészültek a szo-
ciális helyiségek is. Helyükre 
kerültek az ajtók, a beltérben 
pedig finiselnek a befejező res-
taurátori munkák.”

A felújítás a nagyszombati 
műemlékvédelmi hivatal által 
jóváhagyott tervek alapján 
történik, az épület külseje az 
eredeti állapotot fogja idéz-
ni. Belterében idegenforgalmi 
tájékoztatóközpont, díszterem, 
kiállítóterem és workshop-
terem kap helyet. (l)

Novemberben adják át a kitelepítettek emlékművét
Több évi előkészítő munka után 
november 22-én átadják váro-
sunkban a kitelepítettek emlék-
művét.
A szoborkompozíció Lipcsey 
György Munkácsy-díjas szob-
rászművész alkotása. Bár a 
kezdeményezők – a Via Nova 
– Új Út Somorja mellett a Vest 
Music & Culture és a Somorja 
Hangja polgári társulás, vala-
mint a Csemadok Somorjai 
Alapszervezete – az emlékmű-
vet még 2017-ben szerették 
volna felavatni, a megfelelő 
helyszín megtalálása során 
folyamatosan akadályokba 
ütköztek. Kezdetben a római 
katolikus plébániahivatal terü-
letén szerették volna elhelyezni 

az emlékművet, majd a város 
más pontjai is szóba jöttek, 
ám a közhálózatok műszaki-
lag szinte lehetetlenné tették 
a kivitelezést. Megnyugtató 
megoldás 2019 júniusában 
született; a vélemények hosz-
szas egyeztetését követően 
az önkormányzat úgy döntött, 
hogy a szoborcsoport a Fő utca 
és a Gazdasor találkozásá-
nál, a felújított Szent Damján 
és Szent Kozma-kápolnával 
szemközti területen kap méltó 
helyet.
Az alkotásnak helyet adó terü-
let előkészítése februárban 
kezdődött, majd a Via Nova és 
a Somorjai Önkéntes Tűzoltó 
Testület tagjai július elején a 

művész hegyétei műtermé-
ből városunkba szállították a 
kompozíció darabjait, a legne-
hezebb 750 kilót nyom.
A második világháborút köve-
tő lakosságcsere során mint-

egy 160 ezer csehszlovákiai 
magyart, köztük több száz 
somorjait hurcoltak el szülő-
földjéről. Az elhagyatott vasút-
állomást idéző szoborkompozí-
ció nekik állít emléket.  (l)

Az önkéntes tűzoltók is segítettek a munkában                    (Képarchívum)
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Felpörögtek az események a városi lakáskezelő vállalatnál
Februárban igazgatócsere, 
márciusban átfogó ellenőr-
zés az Árszabályozási Hivatal 
részéről, közben a napi felada-
tok folyamatos ellátása, lehe-
tőség szerint korszerűsítés 
– erről is szólnak a városi lakás-
kezelő vállalat mindennapjai.  
A közeljövőben a cég újabb fej-
lesztéseket tervez.

A márciusban tartott átfo-
gó ellenőrzés célja a 2017-
es, 2018-as és 2019-es évek 
hőgazdálkodásának ellenőrzése, 
valamint egy korábban, még 
2015-ben kirótt bírság teljesíté-
sének felülvizsgálata volt, tájé-
koztatott Kürthy Sándor, a városi 
vállalat ügyvezető igazgatója.
„A 2015-ben kirótt bírság 
kapcsán kiderült, hogy bár 
azt a cég kifizette, azonban a 
hőfogyasztókkal szemben fenn-
álló visszautalási kötelezettsé-
gének késve és nem megfelelő 
módon tett eleget – közölte. 
„Hiányosságot talált a hivatal a 
kazánokra felszerelt hőcserélő 
berendezések által visszanyert 
hő árának elszámolása során is 
a 2017-2019-es időszakban. Ez 
esetben a nyereség elszámolá-
sa során nem vették figyelembe 
a törvényalkotók által időköz-
ben életbe léptetett módosítá-
sokat, aminek következtében 
a cég mintegy 122 ezer euró 
elszámolását mulasztotta el 
a hőfelhasználók felé. Emiatt 
az Árszabályozási Hivatal arra 
kötelezte a lakáskezelő vállala-
tot, hogy ennek 2021. március 
31-ig tegyen eleget. Hangsú-

lyozom, hogy nem szándékos 
félrevezetésről, esetleg hűtlen 
vagyonkezelésről, hanem az 
érvénybe léptetett jogszabá-
lyok követésének elmulasztásá-
ból fakadó hibákról van szó.”
A vállalat természetesen eleget 
tesz az Árszabályozási Hivatal 
felszólításának, és jövő márciu-
sig elszámolja az összeget ügy-
feleinek.

Nem az ügyfelekkel fizettetik ki
A somorjai lakáskezelő válla-
lat jelenleg háromezernél több 
háztartást, városi intézményt és 
vállalkozói szubjektumot lát el 
hővel, melegvízzel, illetve ezek 
egy részének biztosítja a lakás-
kezelői szolgáltatásokat.
Az Árszabályozási Hivatal a 
napvilágra került esetek kapcsán 
8000 eurós bírság megfizetésé-
re is kötelezte a céget, aminek az 
már eleget tett. Mivel a városi 
vállalatnak van felelősségbizto-
sítása, vezetése tárgyalásokat 
folytat az Allianz Biztosítóval a 
bírság címén kifizetett összeg 
teljes vagy részleges megtéríté-
séről. Az érvényes jogszabályok 
értelmében a bírság nem terhel-
heti a hő előállítási és értékesí-
tési költségeit, és a fogyasztók 
pénztárcáját sem.

Átállás - kérdőjelekkel
Az MPBH középtávon komoly 
fejlesztések elé néz, amelyek 
egy része az uniós előírások vál-
tozásával merül fel, mondta az 
igazgató.
„Az Európai Unió egyértelmű 
célja, hogy az olyan vállalatok, 

mint a miénk is, 2025-ig az 
energiát legalább ötven száza-
lékban megújuló energiaforrá-
sokból nyerjék. Somorja eseté-
ben két járható út kínálkozik: a 
geotermális energiára való rész-
leges átállás, vagy a kogeneráció 
fejlesztése” – közölte Kürthy 
Sándor.
Ami a geotermális energiát illeti, 
Somorja határában már van egy 
furat az x-bionic® sphere sport-
központ területén. Másik furat 
létesítése csak akkor jöhet szóba, 
ha az nem fogja befolyásolni az 
első vízhozamát. Ennek tükrében 
három helyszín jöhet szóba: a 
Pomléban, illetve Bacsfa irányá-
ban kettő. Mivel nagy valószí-
nűséggel csak 60-70 °C hőmér-
sékletű vizet sikerülne a felszínre 
hozni (összehasonlításképpen: 
Nagymegyeren hasonló hőfokú 
az energetikai hasznosítás után a 
kiengedett víz), s a távolság miatt 
a csőrendszeren történő szállítás 
során további hőveszteségekkel 
kellene számolni, mindez meg-
drágítaná a geotermális energia 
hasznosítását. A kétezer méteres 
furat létesítésével együtt mintegy 
5-5,5 millió eurós beruházás-
ról lenne szó, ami 15-17 év után 
térülne meg. Uniós vagy egyéb 
külső forrás bevonása nélkül alig-
ha megvalósítható.
Kínálkozik ugyanakkor egy másik 

megoldás, a koge nerációs egy-
ség létrehozása.„A gyakorlatban 
ez egy olyan rendszer kiépítését 
jelenti, amely a földgázt nem csu-
pán fűtésre használná ki, hanem 
egy gázturbina és generátor 
segítségével áramfejlesztésre is 
– mondta a vállalat vezetője. – Az 
eközben keletkező hulladékhőt 
használnák fel fűtésre. Ez kisebb 
beruházással is járna, és valószí-
nűleg külső partner bevonásával 
lenne megoldható.”

Jövőre olcsóbb gázzal fűtünk
A cégnek rövid távon egyre több 
energiát kell fordítania arra, hogy 
az elöregedett hővezetékeket 
kicserélje. A Pozsonyi út mellett 
található K2-es kazánházhoz 
tartozó vezetékek mintegy 60 
%-át már kicserélték, mégpedig 
a legnehezebben hozzáférhető 
szakaszokon. Ezzel a lépéssel 
gyakorlatilag nullára csökkentet-
ték a víz elszivárgását. Rosszabb 
a helyzet a Kertész utcában 
található K4-es kazánháznál, 
amelynek vezetékrendszere sür-
gős felújítást igényel; itt viszony-
lag sok vizet kell utánatölteni a 
zárt rendszerbe. A Szél utcában 
található K1-es kazánház kör-
nyékén a vezetékek 80-90 %-át 
korszerű, előszigetelt csövekre 
cserélték, a maradékot folya-
matosan javítják. Legutóbb a 
Samaria Sportközpont felé veze-
tő hővezeték egy 65 méteres 
szakaszát cserélték le augusz-
tusban. Megjavították a vezeté-
ket a Szél utcai Óvodában is.
Jó hír az MPBH ügyfelei számá-
ra, hogy a vállalat vezetésének 
2021-re sikerült nagyon kedve-
ző gázárat fixálnia, ami komoly 
megtakarítást eredményezhet. 
Az idei évhez képest jövőre mint-
egy százezer euróval kevesebbet 
költ majd gázra, ami a fogyasz-
tóknál a 2022 márciusában ese-
dékes elszámolás során mutat-
kozik meg.   (l)

SZEPTEMBER
Szeptember 5. Marián Nitriansky - Veronika Tóthová
 Forgách Geregely - Višvader Viktória
Szeptember 12. Valacsai Ádám - Ferenczi Mária
 Rigó Gáspár - Lépes Tamara
 Csenkey Gabriel - Majerová Lucia
Szeptember 19. Meixner János - Fiedler Viktória
 Róbert Hedl - Karmen Farkašová
Szeptember 24. Pokstaller Zsolt - Nikola Tóthová
 Jakubík Gábor - Pálinkás Sandra

Valamennyiüknek gratulálunk!

HÁZASSÁGKÖTÉSEK

Ötvenedik házassági évfordulójuk 
alkalmából sok szeretettel köszönti

Sándor Olgát 
férje, Sándor Béla,

ez úton is köszönve az együtt töltött éveket.

Február óta Kürthy Sándor veze-
ti a vállalatot    (Képarchívum)
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Tizennyolc pontot vitatott meg a képviselő-testület
Az esti órákba nyúlt 2020. 
szeptember 17-én a városi kép-
viselő-testület ülése, amelynek 
napirendjén ez alkalommal 18 
tárgyalásra váró téma szere-
pelt.
Orosz Csaba polgármester meg-
nyitóját, majd a javaslóbizottság 
tagjainak kinevezését követő-
en Tóth Imre, az önkormányzat 
pénzügyi szakbizottságának 
elnöke értékelte az idei költség-
vetés féléves teljesítését.
Tóth Imre rámutatott arra, hogy a 
város koronavírus-járvány miatti 
bevételkiesése valószínűleg nem 
lesz olyan mértékű, mint azt a 
márciusi prognózisok előrevetí-
tették. Az önkormányzat az első 
félévben a folyó költségvetés 
kiadási részét 33 %-ra teljesítet-
te, míg a bevételi oldalon 55% 
mutatkozott. Ennek fényében 
került sor a következő napirendi 
pontban a költségvetés második 
módosításának előterjesztésé-
re majd elfogadására, amelynek 
értelmében az eredetihez közeli 
szintre emelték vissza a városi 
hivatal és a városi intézmények 
azon alkalmazottainak a bérét, 
akik a koronavírus-járvány miatt 
hónapok óta csak a korábbi 
bérük 80%-át kapták.

Állami támogatáshoz 
jut a város

A képviselő-testület megsza-
vazta a 328 ezer eurót kitevő 

visszatérítendő kamatmentes 
állami támogatás elfogadására 
vonatkozó javaslatot is, amely-
lyel az állam az önkormány-
zatok jövedelemadóhányad-
kiesését próbálja kompenzálni. 
A pénzügyi bizottság elnöke 
szerint a támogatás elfogadá-
sával szükségtelenné válik a 
tervezett félmillió eurós hitel 
felvétele, ami újabb megtakarí-
tást eredményez.

Főellenőrt választottak
Faragó Zoltán, az önkormány-
zat építési és városfejlesztési 
szakbizottságának elnöke a plé-
num további részében városi 
tulajdonú ingatlanok értékesí-
tésére, cseréjére, az elővásár-
lási jog megszüntetésére, érté-
kesítési szándék elfogadására, 
teherszerződés elfogadására és 

járdaépítés kapcsán felmerült 
bérleti szerződés elfogadására 
tett javaslatokat. A szavazást 
követően került sor a városi 
főellenőr megválasztására. A 
posztra egyetlen jelölt, Somorja 
korábbi főellenőre, Lelkes János 
pályázott, akit a testület titkos 
szavazást követően ismét meg-
választott.

Új tagja van 
a tejfalusi választmánynak

A plénum során új tagot válasz-
tottak Tejfalu városrész választ-
mányába; a távozó Zuzana 
Radočáková helyére Valocsay 
István lépett.
A képviselői interpellációk 
során Jávorka Tamás képviselő 
kért szót, indítványozva, hogy a 
városi hivatal lépjen közbe a bősi 
vízerőmű felvízcsatornáján talál-

ható, természetes állapotot idé-
ző partszakaszok gránittömbök-
kel történő megerősítése ellen.

Lakossági észrevételek 
is elhangzottak

A lakossági észrevételek során 
Sztruhár Ferenc kért szót, aki arra 
tett javaslatot, hogy a Bél Mátyás 
Alapiskola előtti gyalogátjáró-
nál szereljenek fel hatékonyabb 
megvilágítást, helyezzenek ki a 
rendelőintézet elé eső- és szél-
védő ponyvát az ott várakozók 
megvédésére. Felvetéseire Sár-
mány Ervin hivatalvezető reagált.
Városunk képviselő-testülete 
legközelebb 2020. november 
5-én ülésezik. A szeptemberi 
ülés során elfogadott határoza-
tok és a szavazások eredményei 
elérhetők városunk hivatalos 
honlapján.    (l)

Idén is megtartottuk a mobilitás hetét
Szeptember 16-án rajtolt és 
22-én ért véget az Európai Mobi-
litás Hete, amely a környezet-
barát, elsősorban a kerékpáros 
és a gyalogos közlekedés, illetve 
a tömegközlekedési eszközök 
használatára hivatott irányí-
tani a figyelmet. Városunkban 
elősorban a kerékpáros és gya-
logos közlekedésre fókuszáltunk, 
ezért fontosnak tartottuk felhívni 
a gyalogosok és kerékpárosok 
figyelmét a közlekedés bizton-
ságára is. Ezt a célt szolgálják a 
gimnázium sarkán a Napos utcá-
ban, a Pozsonyi úti körforgalom-
nál, a Slovnaft töltőállomásnál és 
az Alfito bútorüzletnél a járdára 
felfestett piktogramok. Tavaly 
az önkormányzat a három alap-

iskola térségében festtetett fel 
hasonló piktogramokat, s idén is 
igyekezett olyan, forgalmas gya-
logátkelőket kiválasztani, ame-
lyeket iskolások is használnak. 
Figyelembe véve a tavalyi bírála-
tokat, miszerint a felfestett jelek 

nem voltak egyértelműen felis-
merhetők, idén olyan jelek kerül-
tek fel az aszfaltra, amelyek 
nyilvánvalóvá teszik az üzene-
tet: az úton való átkelés során 
telefonálni vagy fej- és fülhall-
gatót használni veszélyes.

Az idei mobilitás hetének záró-
akkordja az a kerékpártúra volt, 
amelyen alapiskoláink egy-egy 
csoportnyi diákkal képviseltet-
ték magukat. A túra a városi 
hivatal elől rajtolt, ahonnan a 
tanulók és kísérőik áttekertek 
az x-bionic® sphere sport-
komplexumba. A lovak és az 
istállók megtekintését követő-
en a tejfalusi focipálya, onnan 
pedig a Pomlé felé vették az 
irányt. 
Városunk 2013-tól kapcsolódik 
be rendszeresen a rendezvény-
sorozatba, a korábbi évfolya-
mok során autómentes napot, 
kerékpáros ügyességi verse-
nyeket és közlekedésbiztonsági 
kvízt is rendeztek Somorján.  (l)

Az ülésen elfogadták a költségvetés második módosítását                        (Lőricz Adrián felvétele)

A kerékpáros közlekedés fontosságára is felhívták a figyelmet       
  (Képarchívum)
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Több százan látták a felújított ispotály-kápolnát

Négyméteres bronzkereszt 
a város szívében

MEGEMLÉKEZÉSEK

El nem múló szeretettel emlékezünk október 
16-án, halálának 12. évfordulóján drága 

szerettünkre,
Nagy Tiborra – Lennonra

Emlékét örökké őrző családja

Csak az idő múlik, feledni nem lehet,
szívünkben örök a fájdalom és a szeretet.

Örök fájdalommal emlékezünk halálának 
8. évfordulóján

Nagy Pálra (1983 – 2012)
Szerettei

Szeptember 9-én megáldot-
ták, majd átadták a felújított 
ispotály-kápolnát. Az átadás 
után naponta mintegy 60-70 
látogató volt kíváncsi a fel-
újított épületre, és egyértel-
műen pozitívan nyilatkoztak 
arról, amit láttak.
„Bár a felújítás folyamatának 
nem voltam közvetlenül része-
se, de megszereztem Peter 
Krivda művészettörténész 
kápolnáról írt tanulmányát, és 
figyelemmel kísértem a folya-
matot. Nagy József képviselő-
társam, az Area Kft. igazgatója 
megkért, szervezzem meg, 
hogy ha megnyitjuk a kápolnát, 
mindig legyen ott valaki, aki 
mesélni tud róla a látogatók-
nak. Valacsay Éva történészt, 
Mathédesz Lajos régészt és 
Horváth László történelemta-

nárt kértem meg, hogy vállalják 
el ezt a feladatot” – mondta 
Méry János önkormányzati 
képviselő.
„Két délutánt töltöttem a 
kápolnában. Arra számítottam, 
hogy én fogok információkat 
adni a látogatóknak, de sok-
szor felcserélődtek a szerepek. 
Számos helyi lakos mesélt az 
emlékeiről, az egykori Somor-
járól” – árulta el Valacsay Éva 
történész. 
Horváth László történelem-
tanár elmondta, messzebbről, 
Boldogfáról, Pozsonyból vagy 
Nagyszombatból is érkeztek 
látogatók. „Nagyon örülök, 
hogy sok fiatal is eljött. Beszél-
tem nekik az egykori szegény-
házról, a hozzá tartozó kápol-
náról, annak védőszentjeiről, 
Szent Diszmaszról, Szent Koz-

máról és Damjánról, a város 
történelméről” – mondta a tör-
ténelemtanár
„A idősebb látogatók közül 
páran elmesélték a kápolnával 
kapcsolatos élményeiket. Egy 
idős úr megemlítette, hogy 
úgy 60-65 évvel ezelőtt ő még 
ministrált a kápolnában. Egy 
másik úr a régi körmenetekről 

beszélt, amelyeknek a kápol-
nánál is volt egy állomásuk” 
– mondta Mathédesz Lajos 
régész.
Az ispotály-kápolnával egyidő-
ben Myjavec Pál plébános 
megáldotta az idősotthon 
udvarában felállított, Gyer-
gyószentmiklóson készült 
székelykaput is.   (s)

Négy méter magas bronz-
keresztet avattak fel a város 
szívében, a katolikus temp-
lom közelében. Az alkotás a 
Kolostor utca központi eleme 
lett.
Bošňák András szenci káplán 
szentelte fel a keresztet a Szent 
Kereszt Felmagasztalása ünne-
pén tartott szentmise kereté-
ben.
Myjavec Pál somorjai plébános 
a sajtónak adott nyilatkozatában 
megköszönte mindazok segít-
ségét, akik bármilyen módon, 
anyagilag vagy másként, hoz-
zájárultak ahhoz, hogy megva-
lósulhatott a tereprendezés a 
templom melletti területen, és 
hogy felállíthatták a keresztet, 
Pavol Dubina szobrászművész 
alkotását. 

A tereprendezés 54 ezer euróba 
került, ebből 45 ezret a Szlovák 
Gázművek Alapítványa bocsáj-
tott az egyházközség rendelke-
zésére. A több mint 600 kilós 
kereszt pedig – melyet bronzból 
alkotott meg a művész – közel 
26 ezer euróba került. A kolos-
tor hátsó traktusa melletti részt 
is rendbe kell tenni, ezt is beszá-
mítva megközelítőleg 70 ezer 
eurós költséggel lehet számolni.
„Szándékosan úgy helyeztük el 
a keresztet, hogy mindenhon-
nan látszódjon: a Fő utcáról, az 
Iskola utca felől és a Kolostor 
utcáról is. A templom mellet-
ti, korábban elkerített területet 
revitalizálni kellett, ezért kézen-
fekvő volt, hogy itt kapjon helyet 
az alkotás” – zárta a plébános.

(Méry János, felvidek.ma)

Módosult a városi temető 
nyitvatartása

2020. október 1-én életbe lépett a városi köztemető téli 
nyitvatartása, amelynek értelmében a temető 

2021. március 31-ig naponta 8-tól 18 óráig tart nyitva.
A Somorja területén található többi temető korlátozás nél-

kül látogatható.

Naponta 60-70 látogatója volt a kápolnának                      (Képarchívum)

A kereszt Pavol Dubina szobrászművész alkotása           (A szerző felvétele)



5KÖZÉLET 

Felújításokat végeztek a református templomban
Felújították a református 
templom toronylépcsőzetét 
és a szakrális épület teljes 
padlásterét összekötő járó-
felületeket alakítottak ki. A 
beruházásnak köszönhetően 
biztonságosabb lett az épület, 
és a további régészeti kutatá-
sok is lehetővé váltak.
A somorjai református temp-
lom nemcsak Felső-Csallóköz 
kiemelkedő jelentőségű szak-
rális épülete, hanem a kárpát-
medencei keresztyénség egyik 
meghatározó műemléke. A 
középkori magyar keresztyén 
kultúra magas színvonalát és 
európai tekintélyét bizonyítja.

Már a 11. században
 áll itt egy kis kápolna

A somorjai református temp-
lomnak gazdag múltja van, a 
helyén már a 11. századot meg-
előzően is állt egy kis kápolna, 
amit a 20. századig folyama-
tosan bővítettek. Az épület fej-
lesztését a 16. századig Szent 
István király, III. Béla király, 
Zsigmond császár, Mátyás 
király, II. Ulászló király és Nagy 
Lajos király támogatta. A refor-
máció hatására a 16. század 
közepén Somorja városa átadta 
közös használatra a német ajkú 
evangélikusoknak és a magyar 
ajkú reformátusoknak. Végle-
gesen 1789-ben került a refor-
mátus gyülekezet tulajdonába, 
amikor a gyülekezet 2000 raj-
nai aranyforintért megvette az 
épületet. A régészeti kutatá-
sok igazolták, hogy már a kora 

középkorban kiemelkedő szak-
rális jelentősége volt, és nagy-
ban hozzájárult a település 
fejlődéséhez. A leletek alapján 
megállapították, hogy a temp-
lom 1521-ig minimum 12 átépí-
tési fázison esett át. A legko-
rábbi lelet egy román kori oltár 
alapja, ami a mai szentély alatt 
található. A torony jelenlegi 
állapotában a 13. század óta áll. 
A tetején található süveg egé-
szen a csúcsáig téglából épült, 
az épület föld alatti részei is 
téglából készültek. A levéltári 
adatok alapján a torony belső 
lépcsőzetét utoljára 1931-ben 
újították fel. Ekkor korszerű-
sítették a mozgósúlyokkal 
működtetett toronyóra szerke-
zetét is, amit 1891-ben helyez-
tek üzembe.

40 ezer euró a felújításra
„A torony belső, ácsolt szer-
kezete mostanra labilissá és 
részben életveszélyessé vált” 
– fogalmazott beszámolójában 
György András református lel-
kész. „Gyülekezetünk 2018-ban 
készítette el a felújítás terveit, 
aminek a kivitelezésére a Szlo-
vák Gázművek Alapítványától 
pályázat útján 40 ezer euró 
támogatást nyert. 2020 ápri-
lisában a Genezis Építőipari 
Vállalat kapta a megbízást, júli-
usban kelkezdődött a munka. 
Teljesen felújították a torony 
belső lépcsőrendszerét, meg-
erősítették, illetve pótolták a 
tartógerendákat, átalakították 
a szintenként kialakított pihe-

nőket, kicserélték a harangte-
rem teljes padlóburkolatát. A 
torony épülete biztonságosabb 
lett, a régészek számára pedig 
lehetővé vált a még részlete-
sebb kutatás” – tájékoztatott 
György András. 

Örülhetnek a régészek
A padlástér régészetileg leg-
inkább érdekes részei szinte 
bejárhatatlanok voltak, és nem 
lehetett megfelelő körülmé-
nyek között megvizsgálni a 
főhajó és az oldalhajó tető alá 
került falfelületeit sem. „Erre 
igyekeztünk megoldást találni, 
és a nagyszombati műemlék-
védelmi hivatal ajánlásai alap-
ján megterveztettük a padlás-
teret összekötő járófelületeket. 
A Szlovák Gázművek Alapítvá-

nya támogatásával, a torony-
lépcső teljes felújításával egy 
időben erre is sor kerülhetett. 
A beruházásnak köszönhető-
en már teljes mértékben és 
teljes biztonsággal bejárható 
és kutatható a somorjai refor-
mátus templom oldalhajóinak 
belső falfelülete, a 11. századi 
külső fali ábrázolások marad-
ványa, a főhajó statikai bra-
vúrnak is beillő lengőbordás 
mennyezete és a szentély tető-
terének kőből faragott idomai 
is” – olvasható a beszámoló-
ban.
György András a gyülekezet és 
a régészek nevében is köszöne-
tet mondott a Szlovák Gázmű-
vek Alapítványának (Nadácia 
Slovenského plynárenského 
priemyslu) a támogatásáért. (l)

Módosulnak a véradásra 
vonatkozó szabályok

Emlékszalagot tűztek 
Csehországban a SÖTT zászlajára

A Szlovák Vöröskereszt Helyi Szervezete és az SZK 
Transzfuziológiai Szolgálata (Národná transfúzna služba 
SR) értesíti az önkéntes véradókat, hogy tekintettel a jár-
ványügyi helyzetre, 2020. október 1-től csak a kiemelt 
helyszíneken adhatnak vért, előzetes telefonos egyeztetés 
követően. A helyszínek és a telefonszámok a www.ntssr.sk 
honlapon érhetők el.
A transzfuziológiai szolgálat továbbá értesíti a véradókat, 
hogy 2020. október 1-től a pozsony-főrévi (Bratislava-
Ružinov) transzfuziológiai állomás továbbra is a rendes 
nyitvatartás szerint üzemel. Teljes személyzetét COVID-
tesztelésnek vetették alá, a véradók biztonsága garantált. 
                                 Forrás: ntssr.sk

Bár a tűzoltók idei, szeptem-
beri polgármesteri kupája 
elmaradt, a Somorjai Önkén-
tes Tűzoltó Testület tagjai nem 
tétlenkedtek. A Rychnov nad 
Kněžnou-i önkéntes tűzoltók 
meghívására a múlt hónap ele-
jén küldöttségük részt vett a 
csehországi tűzoltótalálkozón.
„A cseh kollégákkal évek óta 
jó kapcsolatban vagyunk. A 
harmadik, általunk szervezett 
kiállításon ők látogattak el 
hozzánk, a negyedik kiállításra 
abból a csehországi járásból 

már három testület állított ki 
tűzoltótechnikai berendezé-
seket. A harmadik kiállítás 
óta kétszer is bemutatót tar-
tottak cseh partnereinknél a 
Profi Team csapatába tartozó 
gyerekek. A mostani alkalom-
mal felszentelték Rychnov nad 
Knežnou járási tűzoltóságának 
zászlóját, a meghívott testüle-
tek zászlóira, köztük a miénkre 
is, emlékszalagot tűztek a ven-
dégek” – mondta Ürge Lajos, 
a somorjai önkéntes tűzoltók 
parancsnoka.   (l)

A torony épülete biztonságosabb lett, a régészek számára pedig lehe-
tővé vált a még részletesebb kutatás                      (Bucsuházy István felvétele)
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Fotókiállítás és koncertek a város szívében
Színvonalas kulturális ren-
dezvényeknek – koncerteknek 
és fotókiállításnak – adott ott-
hont szeptemberben a város-
központ. 
Mivel a Korona épületegyüt-
tesének Fő utcára néző szár-
nyai még felújítás alatt állnak, 
és a munka csak az év utol-
só harmadában fejeződik be, 
a rendezvény a művelődési 
központban és a Szent Ist-
ván téren zajlott. A szabadtéri 
koncerteket megelőző napon, 
a vmk Tallós-Prohászka Ist-
ván termében nyitották meg a 
városban élő fotós, Ľuboš Šiška 
A zene fényei című kiállítá-
sát. A főként a jazz és a blues 

protagonistáit, koncertjeik 
megragadó mozzanatait meg-
örökítő, fekete-fehér fotókból 
álló tárlat megnyitóját nagy 
érdeklődés kísérte. Különle-
ges zenei csemegével várta a 
tárlatnyitó közönségét Juraj 
Turtev és E. Boboš Proházka. 
Az alkotásokat és a fotóst 
Jozef Keppert, a kiállítás kurá-
tora méltatta.
A kiállításmegnyitót követő 
nap estéjén a Hegyi Brigit-
ta által vezetett Harmonica 
Classica Kamarazenekar 
lépett színpadra a tőlük meg-
szokottnál könnyedebb, fülbe-
mászó dallamokból összeállí-
tott műsorral.

Az őket követő Gorlo Volka 
formáció hangzásának lénye-
gét Farkas Meli egyedi hangja 
adta, majd a Húshegyi fivérek, 
azaz a The Butchers banda 
szórakoztatta a közönséget. 

A rendezvény záróakkordja a 
Rómeó Vérzik zenekar akusz-
tikus koncertje volt. A meg-
alakulásának 25. évfordulóját 
ünneplő banda jubileumi kon-
certjéből adott ízelítőt.  (s)

Szent István-díjjal tüntették ki Méry Gábort
Szent István-díjjal tüntették ki szeptember 26-án Méry 
Gábort, a Méry Ratio Kiadó alapítóját az Esztergomi Vármú-
zeum koronatermében. 
Méry Gábor laudációját Jankovics Marcell író, rajzfilmrendező 
ismertette, aki egyebek között kiemelte emberi erényeit, aláza-
tát és igényes, magas színvonalú munkásságát. Mint monda, 
a fotóművészként indult Méry Gábor nem egyéni karriert épít, 
a világ egésze benne van munkáiban, fotóiban, s ez tükröződik 
kiadói munkásságában is.
A 2020-ban tizennyolcadik alkalommal átadott Szent István-
díjat jelképező szobor Melocco Miklós Kossuth-díjas szobrász-
művész alkotása; a királyt ábrázolja, amint a keresztet mindkét 
kezével magasba emeli nemzete előtt. A díjátadón köszöntőt 
mondott Varga Mihály pénzügyminiszter, miniszterelnök-
helyettes, valamint Bihari Antal, a díj alapítója.

(MTI/Kovács Attila, felvidek.ma)

Alistálon koncertezett a Samaria Klezmer Band
A somorjai Samaria Klezmer 
Band koncertezett szeptem-
ber 6-án az alistáli tájház 
udvarán. A rendezvényt az 
ECOri Polgári Társulás szer-
vezte, a koncert ingyenes 
volt. 
A 2017-ben alakult zenekar 
(Ľubo Kompauer – klarinét, 
Ožvald Péter – harmonika, Var-
sányi György – dob, Varsányi 
Ildikó – hegedű, Janik Júlia – 
ének) hagyományos kelet-euró-
pai jiddis hangszeres népzenét, 
azaz klezmert játszik, az éne-
kesnő héber és jiddis nyelven 
énekel. Vidám és melankoli-
kus, lassú és ütemes ritmusok 
váltották egymást, a közönség 
pedig nagy tapssal jutalmazta az 
előadást, a zenekar ezt ráadás-

sal hálálta meg. A zenészek 
később elmondták, inspirálta 
őket a különleges miliő, a kon-
cert kulisszájaként szolgáló táj-
ház, erre az alkalomra élettel telt 

meg a kicsi parasztház udvara. 
Az ECOri Polgári Társulás tagjai 
emlékezetes irodalmi felolvasó-
estet is szerveztek ezen a nyá-
ron.           Kis Lucia

A vmk közleménye
A somorjai Városi Művelődési 
Központ az október 1-én életbe 
lépett, a tömegrendezvények-
re vonatkozó megszorítások 
miatt 2020. november 14-ig 
csakis azokat a rendezvénye-
ket valósítja meg, amelyek 50 
fővel is megtarthatók.

Az elmaradt előadásokat, ren-
dezvényeket pótolni fogják. A 
megvásárolt jegyek, bérletek 
nem vesznek el, ezek az új idő-
pontokra érvényesek marad-
nak. Kérjük, kísérjék figyelem-
mel a központ honlapját (www.
mskssamorin.sk), ahol mindig 
elérhető az aktuális műsor.  
A vmk köszöni megértésüket, 
és a lehetőségek szerint igyek-
szik mindent megtenni, hogy a 
koronavírus-járvány ellenére se 
maradjon senki kultúra nélkül.

The Butchers                                      (Szinghoffer Mátyás felvétele)

Varga Mihály, Magyarország pénzügyminisztere is gratulált 
a kitüntetettnek                                                (Képarchívum)

A koncertet a tájház udvarán tartották meg             (A szerző felvétetele)



7KULTÚRA

A ZALABAI ZSIGMOND 
VÁROSI KÖNYVTÁR AJÁNLJA 

Háy János: A cégvezető
A cégvezető azt hitte, isten lábát fogja meg, 
amikor lapátra tette feleségét, és új nőt 
választott. Ő az, aki mindig helyes döntést 
hozott, ő az, aki mindig jókor volt jó helyen. 
Ingatlanbefektetések, gazdasági tanácsadás, 
irodaépületek. Mindig tudta, mit kell lépni, 
hogyan kell a céget a növekedés útján tar-
tani. Róla szólt az elmúlt harminc év, ott volt 
mindenütt, ahol ott kellett lenni, észrevette a 
kiskapukat és a nagykapukat, ha kellett, a tű 
fokán is átbújt. Korunk hősének látta magát. 
Azt kérded, mi közöd hozzá? Te is cégvezető vagy, akár van 
bejegyzett céged, akár nincs, mert azt az embert, aki vagy, te veze-
ted. A cégvezető a te életed könyve. Rólad szól és a barátaidról, 
meg a rokonaidról, az osztálytársaidról, a gyerekeidről és a szüle-
idről. A cégvezető a helyes és helytelen döntéseid könyve, a céljaid 
és céltalanságaid, a cselekvésed és a tehetetlenséged könyve. A 
cégvezető mi vagyunk.

Arthur Brand: Hitler lovai
Arthur Brandet, a holland műkincsnyomozót 
találkára hívja a műkereskedelem világának 
egyik legveszedelmesebb figurája, hogy a 
segítségét kérje egy szobor felkutatásához és 
eredetiségének megállapításához. A válasz 
egyben a második világháború egyik nagy 
rejtélyéről is fellebbentené a fátylat: arról, mi 
is történt valójában Hitler kedvenc szobrával, 
a Lépkedő lovakkal, amely Berlin bombázá-
sakor tűnt el. Brand a szobor nyomába ered: 
texasi olajmágnásnak álcázva magát lemerül a máig létező náci 
alvilágba, ahol újfasiszták és volt KGB-ügynökök hozzák a szabá-
lyokat, és eurómilliókért cserélnek gazdát a Harmadik Birodalom 
relikviái. A nyomozás egyre kockázatosabbá válik, amikor Brand 
csapdát állít, hogy elkapja a bűnözőket, akik a feketepiacon próbál-
ják eladni a két bronzlovat. De kikre is vadászik valójában? És célt 
ér-e, mielőtt leleplezik valódi kilétét? 

Százdi Sztakó Zsolt tökéletesen 
megalapozatlan optimizmusa

A Zalabai Zsigmond Városi 
Könyvtár szervezésében 
mutatták be Százdi Sztakó 
Zsolt Életem történetei című 
könyvét a Fórum Kisebbség-
kutató Intézet nagytermében. 
A kötet bravúros szépirodalmi 
teljesítménnyel megírt tör-
téneteket tartalmaz a szerző 
életének fordulatos, már-már 
tragikusnak mondható első 
ötven évéből.
A testi és részben verbális kor-
látozottsággal élő író és pub-
licista munkájában mégsem a 
fájdalom és a panasz dominál, 
hanem a derű, a csibészes kika-
csintás és a bizalom, ez hatá-
rozza meg szinte minden sorát. 
A kérdésre, hogy mindez még-

is minek köszönhető, a könyv 
egyik történetében lelünk 
válaszra. „Az én néha tökéle-

tesen megalapozatlan opti-
mizmusom lehet az oka” – írja 
a Légi kaland című fejezetben. 

Bár a szerző takarékosan bánik 
a szavakkal, a könyv cselekmé-
nyeivel és az események leírá-
sával szétfeszíti a hagyomá-
nyos epikai keretet, a formát, 
és a történések párhuzamosan 
futnak a jelenben és a múltban.
Az író Pogány Erzsébet emléké-
nek szentelte a kötetet, a szer-
zővel a könyvet kiadó Madách 
Egyesület vezetője, a könyv 
szerkesztője, Csanda Gábor 
beszélgetett, a szerző bevezető 
gondolatait régi kedves barátja, 
Korpás Árpád olvasta fel. Bau-
er Edit egykori EP-képviselő és 
Tóth Erika főszerkesztő megkö-
szönte Százdi Sztakó Zsoltnak 
a Carissimi munkatársaként 
végzett munkáját.     (s)

Nyári Zenei Est - csemegével

Tizennyolcadik alkalommal 
rendezték meg az At Home 
Galleryban a Nyári Zenei 
Estet. 
Szeptember 5-én az osztrák 
Christian Fennesz és a hazai 
David Kollar lépett a közönség 
elé. Az innovatív szlovák gitá-
ros, zeneszerző és hangzás-
dizájner, illetve az elektronikus 
zene vizionáriusaként is ismert 
osztrák zeneszerző találkozása 
nem mindennapi zenei élményt 
nyújtott az egykori zsinagóga 

közönségének, illetve mind-
azoknak, akik a közösségi hálón 
élő közvetítésben követték a 
koncertet. Szeptember 19-én 
Iva Bittová, a cseh jazz, alterna-
tív és avantgárd zene nemzet-
közileg is elismert egyénisége 
örvendeztette meg előadá-
sával a somorjaiakat. Bittová 
olyan zenészekkel dolgozott 
együtt, mint a Bang on a Can 
All Stars, a Netherlands Blazers 
Ensemble, David Dorůžka, Bill 
Frisell vagy Bobby McFerrin. (l)

A M. R. Štefánik Gimnázium 
a következő helyiségeket kínálja bérletbe:

- iskolai büfé
- iskolai alkalmazott szolgálati lakása

- iskolai alkalmazott garázsa
Bővebb infó a www.gymmrssam.sk honlapon.

Csanda Gábor, Százdi Sztakó Zsolt és Korpás Árpád             (Képarchívum)

Különleges zenei élményben lehetett része a közönségnek  
(Az At Home Gallery felvétele )
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Ültessünk almafát!
Az október különösen alkal-
mas a gyümölcsfák, például 
az almafa telepítésére. Az 
alma legnagyobb előnye, 
hogy terméshozama kiegyen-
lített, ezáltal a kedvezőtlen 
időjárású években is lénye-
gesen nagyobb termést hoz, 
mint más gyümölcsfák. 
Persze figyelnünk kell a gyü-
mölcsritkításra, mert bizonyos 
fajták hajlamosak arra, hogy ha 
az egyik évben túl sok termést 
nevelnek ki, akkor a követke-
zőben jóval kevesebbet. Meg-
különböztettünk korai és késői 
fajtákat. A korai alma júniustól 
augusztusig érik be és főleg 
friss fogyasztásra alkalmas. 
A kései fajták szeptembertől 
szedhetők. A többi gyümölcs-
től és zöldségtől eltérően a 
szedéstől számítva akár több 
mint fél évig is megtartja táp-
anyagtartalmát. Az őszi, táro-
lásra szánt alma, megfelelő 
körülmények között akár egy 
évig is eltartható. 
Az almát napos, világos helyre 
ültessük. Legjobban a vályogos 
kötöttségű, tápanyagban gaz-
dag talajt kedveli, viszonylag 
nagy a vízigénye, ezért öntözni 
kell. A vásárlásnál figyeljünk az 
alanyra, amely a gyökérzetet 

adja, és amely meghatározza a 
fa növekedésének intenzitását. 
Ezért a fajtaválasztás mellett, 
attól függően, hogy törpe, ala-
csony, közepes vagy magas fát 
szeretnénk nevelni, fontos az 
alany típusának figyelembevé-
tele. További szempont, hogy 
az almafa önbeporzó, vagy 
keresztbeporzó, azaz szükség 
lesz-e egy „kompatibilis” faj-
tára, amely a beporzást bizto-
sítja. 
Az almafák megvásárolhatók 
konténeres és szabadgyökeres 
változatban is. A szabadgyö-
keres facsemetét ajánlatos 24 
órára vízbe áztatni. Ezt követi 

az ültetőgödör kiásása. A sza-
badgyökeres kivitelnél ezt a 
gödröt alakítjuk ki úgy, hogy 
az legyen nagyjából kétszere-
se a gyökérzetnek. Ugyanez 
vonatkozik a konténeres növé-
nyekre is. Ha azonban kötöt-
tebb talajba ültetünk, akkor 
nagyobb gödröt ásunk, amely-
nek mélysége lehet akár 80 
cm is. A gödör aljára granulált 
istállótrágyát, komposztot, 
illetve káliumot és foszfort tar-
talmazó műtrágyát szórunk, 
majd vékony földréteggel leta-
karjuk, hogy ne érintkezzen a 
gyökérzettel. A gyümölcsfát 
úgy ültetjük, hogy az oltás 

helye mindenképp a talaj fel-
színe felett maradjon. Ajánlott 
a gyökérzethez a mikkorrhiza 
gombaspórák hozzáadása. A 
gomba gombafonalai behá-
lózzák a gazdanövény gyöke-
reit és a kétféle élőlény egy 
életen át kölcsönösen segíti 
egymás tápanyaghoz jutását. 
A visszatemetendő földet 
komposzttal dúsítjuk, illetve 
magas szervesanyagtartalmú 
föld keverékkel helyettesítjük. 
Végül jól beöntjük és a beön-
tést a következő napokban 
párszor megismételjük. Szeles 
helyeken a csemetét karóhoz 
rögzítjük.

KERTÉSZKEDŐ

Fokhagyma, 
spenót, 

zöldtrágya

Hogy szép legyen a pázsit

Októberben ültethetünk fok-
hagymát és dughagymát. 
Ajánlatos betartani, hogy ne 
ültessük szervestrágyával 
frissen trágyázott talajba. A 
fokhagyma és a vöröshagy-
ma meghálálja a kálium- és 
foszfordús trágyázást. Vethe-
tő még spenót, sóska, áttele-
lő saláta, petrezselyem, korai 
sárgarépa. Októberben még 
bátran vethetjük a zöldtrágyát 
(pl. mustár, repce), hiszen 
ezek pár nap alatt kikelnek. 
Ha ezeket a növényeket az 
őszi ásással a talajba juttat-
juk, nagyban feljavítjuk annak 
szervesanyagtartalmát és a 
szerkezetét.

Októberben folyatjuk a pázsit 
felkészítését a télre. Ebben 
meghatározó szerepe van az 
őszi, magas káliumtartalmú 
műtrágya kiszórásának. Az 
így kezelt pázsit jobban ellen-
áll a kifagyásnak és a gom-

babetegségeknek. Lényeges, 
hogy a pázsitra hulló levele-
ket mihamarabb begyűjtsük, 
ezzel megelőzhetjük a gom-
bás fertőzéseket. Október 
folyamán ajánlatos fűszellőz-
tetést végezni, hogy a pázsit 

a tél folyamán is levegőhöz 
jusson. Október végén aján-
latos kb. 4 cm magasság-
ra lenyírni, a novemberben 
meglátjuk, kell meg kell-e 
ismételni a nyírást.

Lelkes Róbert, Agrosam

A kései fajták szeptembertől szedhetők                 (Bigstockphoto.com)

Októberben is törődni kell a pázsittal               (Bigstockphoto.com)
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Marihuánát akart venni, 
kirabolták

Szeptember 6-án délelőtt egy 
járókelő kérte a városi rendőr-
ség járőreinek segítségét egy 
Városmajor utcai lakóépület 
előtt. A férfi azt mondta a 
rendőröknek, hogy kirabolta 
két ismeretlen fiatal férfi, 100 
eurót loptak el tőle. Közölte, 
hogy az ismeretlen tettesek 
a város felé menekültek. A 
bejelentőt beültették a rend-
őrautóba és a tettesek nyo-
mába eredtek. A Gazdasoron 
érték utol a gyanúsítottakat, 
akiket a bejelentő azonosított. 
A járőrök felszólították őket, 
hogy igazolják magukat, de 
megpróbáltak elmenekülni. 
A rendőrök üldözőbe vették 
őket, egyiküket sikerült utolér-
ni, elfogták és megbilincselték. 
Értesítették az állami rendőr-
séget, akik átvették az ügyet. 
Megállapították, hogy a gya-
núsított privigyei (Prievidza) 
lakos, és kiderült, hogy a sér-
tett marihuánát akart vásárol-
ni tőlük.

Eltévedt a hatéves kislány
A Csölösztői utcában ellen-
őriztek egy bejelentést a városi 
rendőrök szeptember 6-án. 
A bejelentő azt mondta, egy 
6 év körüli kislány eltévedt, 

nem tudja megmondani, hol 
lakik. A kislány azt mondta 
a rendőröknek, hogy bicikli-
zett és eltévedt. A nevét meg 
tudta mondani, ennek alapján 
megállapították a lakcímét 
is. Hazakísérték, az édesapja 
otthon volt. A városi rendőr-
ség figyelmeztette, hogy ha az 
eset megismétlődik, értesítik 
a dunaszerdahelyi szociális 
hivatalt. 

Zaklatta a szomszédot
Szeptember 10-én délután a 
Pozsonyi útról telefonált egy 
nő, arról tett bejelentést, hogy 
nézeteltéréseik vannak egy 
szomszéddal, aki vulgáris sza-
vakat kiabál, káromkodik, és 
műanyag palackokat dobál ki 
a lakása ablakából. Amikor a 
járőrök kiérkeztek, a férfi erő-
sen ittas volt. Bocsánatot kért 
a viselkedése miatt, és meg-
ígérte, hogy ez nem fordul elő 
többé. A bejelentőt tájékoztat-
ták, hogy feljelentést tehet az 
állami rendőrségen.

Összeverekedtek 
a pénz miatt

Verekedésről érkezett beje-
lentés szeptember 13-án dél-
után a városi rendőrségre. 
A bejelentő azt mondta, két 
férfi összeverekedett az Isko-

la utcában. Amikor a járőrök 
megérkeztek, már nyugodtan 
viselkedtek, és azt mondták 
a rendőröknek, hogy a pénz 
miatt vesztek össze. Mindkét 
férfi erősen ittas volt. Felszólí-
tották őket, hogy hagyják el a 
helyszínt, aminek ők eleget is 
tettek.

Leitták magukat 
a kiskorú lányok

Szeptember 13-án délután 
telefonon arról tett bejelentést 
egy nő, hogy ittas fiatal lányo-
kat látott az utcán, a töltés irá-
nyában, az árokban feküdni. A 
bejelentő elmondta a járőrnek, 
hogy a három lány még kiskorú. 
A szülők közvetlenül a városi 
rendőrök megérkezése előtt 
elvitték őket.

Nem akartak elmenni a bárból
Egy bejelentést ellenőriztek 
szeptember 14-én a városi 
rendőrök egy Pozsonyi úti 
bárban, ahol a vendégek egy 
csoportja állítólag a bár tulaj-
donosával vitatkozik. A férfiak 
agresszíven viselkedtek a bár 
tulajdonosával, aki elmond-
ta, hogy ki akarta tessékelni 
őket, de nem voltak hajlandók 
elmenni. A városi rendőrök 
utasítására sem voltak hajlan-
dók elhagyni a bárt, ezért érte-

sítették az állami rendőrséget, 
akiknek többszöri felszólítására 
végül távoztak.

Ittasan elesett, 
megsérült a feje

Szeptember 22-én reggel egy 
bejelentést ellenőriztek a rend-
őrök, a telefonáló azt mondta, 
egy ismeretlen ember fekszik 
a földön. A helyszínen kide-
rült, hogy a férfi ittas, elesett 
és megsérült a homloka. A jár-
őrök kihívták a mentőket, akik 
a helyszínen ellátták, és további 
vizsgálatra a dunaszerdahelyi 
kórházba szállították a sérültet.

Elfogtak egy évek óta 
körözött férfit

Szeptember 24-én egy 2018 óta 
körözés alatt álló személyre let-
tek figyelmesek a járőröző városi 
rendőrök az Iskola utcában. A 
férfi somorjai lakos, a Városma-
jorban van a lakcíme. Amikor az 
illető észrevette a rendőrautót, 
a Városmajor irányába, majd a 
Fő utca felé menekült, ahol egy 
járőr elfogta és őrizetbe vették. 
Értesítették az állami rendőrsé-
get, amely megerősítette, hogy 
az illető körözés alatt áll, mert 
nem kezdte meg börtönbün-
tetésének letöltését. A férfit a 
Lipótvári (Leopoldov) börtönbe 
szállították.

Elfogtak egy drogdílert szept-
ember közepén városunkban 
a dunaszerdahelyi rendőrség 
nyomozói. A rendőrök egy fel-
jelentés alapján vonultak ki a 
helyszínre, a 40 év körüli fér-
finél kokaint találtak, értesü-
lések szerint tehetősebb ügy-

feleknek szállított kábítószert. 
Az utóbbi hónapokban több 
drogdílert is elfogtak. Augusz-
tusban Nagymegyeren több 
száz adag pervitint találtak egy 
férfinél, azt megelőzően pedig 
egy másik somorjai dílert fog-
tak el.                               (k)

Szeptember végén előállítottak a 
rendőrök egy patonyréti házas-
párt. Házkutatást tartottak náluk, 
kannabiszt és három fegyvert 
találtak. A rendőrök a fóliasátor-
ban és a füstölő mellett marihu-
ánaültetvényre bukkantak. Zacs-
kókban tárolt, szárított kannabiszt 
is találtak a házban és az autóban. 

Lefoglaltak három fegyvert és 
több mint 700 darab töltényt is. 
A férfinak nincs fegyverviselési 
engedélye. A nyomozó büntetőel-
járást indított a 60 éves férfi ellen, 
és indítványozta előzetes letartóz-
tatásba helyezését. Ha a bíróság 
bűnösnek találja, tíz év börtön-
büntetést kaphat.   (l)

Marihuánát termesztett  
egy házaspár Patonyréten

Tehetősebb ügyfeleket 
látott el kokainnal

Az autót is átvizsgálták a rendőrök                  (Rendőrségi felvétel)

Kannabiszt és fegyvereket is találtak a házkutatás során  (Rendőrségi felvétel)
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Csodát tett a sport
A tizenegy éves Filip Sedláček 
Down-szindrómával és autiz-
mussal él. A sportnak köszön-
hetően szépen fejlődik, és 
minden vágya, hogy részt 
vehessen a speciális olimpián.
„Filip alapdiagnózisa a Down-
szindróma” – mondta Veroni-
ka Sedláčková, a fiú édesanyja. 
„Sok mindenben hátráltatott 
bennünket ez a betegség, ren-
geteget voltunk kórházban, 
ráadásul tizenöt hónapos korá-
ban leukémiát is diagnosztizál-
tak Filipnél. Karanténban kellett 
maradnunk. Az orvosok azt 
mondták, örülhetünk, ha egyál-
talán járni megtanul. Minden-
féle terápiára jártunk, nagyon 
odafigyeltünk rá. Hároméves 
korában aztán elkezdett járni” – 
mondta Veronika.
Később a szülők észrevették, 
hogy a kisfiú nem érzi jól magát 
társaságban. Ezek autizmusra 
utaló jelek voltak. „Találkoztunk 
Jozef Bednár fiával, aki autis-
ta. Feltevésünk beigazolódott, 
egy későbbi vizsgálat pedig 
megerősítette a gyanúnkat. 
Gondolkodtuk, kutakodtunk, 
mi segíthet, mi az, amiért lel-
kesedni tudna. És felfedeztük a 
sportot” – mondta Veronika.

Irány a természet!
Kerékpározással és görkorcso-
lyázással kezdték. „A kezdet 
nagyon-nagyon nehéz volt. 
Félt, ha nem sikerült valami, 
sírt. Sokszor még a korcsolyát 
is probléma volt felvenni, de 
nem adtuk fel. Fokozatosan 
megszokta, megbarátkozott a 
mozgással. Kezdetben gondot 
okozott neki az is, hogy segéd-
kerekes biciklivel közlekedjen. 
Ma már nincs szükség a két 
segédkerékre, de fékezni még 
meg kell tanulnia” – mondta 
Filip édesanyja. Azután foko-
zatosan jött a többi sport, a fiú 
ma már jól úszik, gimnasztiká-
ra jár és lovagol. „A rendszeres 
edzés fontos. Nagyon várja az 
edzéseket, aminek örülünk. 
Lassan feloldódik más emberek 
társaságában, és egyre többet 
beszél. Nagyon sokat segít az 
is, hogy iskolába jár, szereti a 
somorjai speciális alapiskolát. 

Filip nagyon sokat fejlődött" – 
mondta Veronika.

Versenyek és érmek
Három évvel ezelőtt elmentek 
megnézni a speciális olimpiai 
játékokat. „Nagyon megfogott 
minket. Még most is libabőrös 
leszek, ha visszagondolok rá. 
Különleges, felemelő élmény 
volt látni az értelmi fogyatékos-
sággal élő gyerekek, fiatalok és 
felnőttek őszinte örömét. A fér-
jemmel elkezdtünk érdeklődni 
az iránt, hogyan csatlakozhat-
nánk hozzájuk, milyen lehető-
ségek vannak Filip számára. 
Először sífutásban indult a 
speciális téli olimpián. Nagyon 
élvezte. Azóta rendszeresen 
részt veszünk a speciális olim-
pián, amelyen 18 sportág spor-
tolói versenyeznek. A speciális 
olimpia mottója: Mi másképp 
érzékeljük a világot, de ugyan-
úgy vágyunk a győzelemre. Ez 
igazán motiválja Filipet, szé-
pen halad, fejlődik. A férjem és 
én nagyon boldogok vagyunk, 
kiszen ahhoz képest, hogy azt 
mondták, örülhetünk, ha a 
fiunk egyáltalán járni megtanul, 
Filip néhány héttel ezelőtt 50 
méteres síkfutásban indult a 
speciális olimpia atlétikai ver-
senyén. Még egy tenisztábor-
ban is részt vett, csupa idegen 
ember vette körül, de nagyon 
jól érezte magát. Nagyon örü-
lünk. A sport csodákra képes” 
– mondta Veronika Sedláčková, 
és hozzátette, az az álmuk, 
hogy részt vegyenek a világjá-
tékokon.   Duducz Tibor

Beilleszkedett és barátokra lelt
„Filipko négy évvel ezelőtt kezdett hozzánk járni. Anna Lauková 
osztályába került, Monika Ciordas Wiener asszisztens felügye-
lete alatt dolgozott. Eleinte bizalmatlan és feszült volt, de azóta 
rengeteget fejlődött. Beilleszkedett az osztályba, barátságos, 
keresi a többiek társaságát. Szereti a matematikát és szívesen 
dolgozik az interaktív táblával. Motorikus képességei is sokat 
fejlődtek. A sport valóban csodát tett vele” – mondta Henrieta 
Balheimová, a speciális alapiskola igazgatója. Az iskola, ahová 
Filip jár, szintén részt vesz a speciális olimpiai játékokban. Az 
együttműködés a Fiatal Sportolók (Mladí športovci) projekt 
keretében zajlik. Ez a program segíti a gyerekeket, hogy fejlőd-
hessenek a sportokban. A projektnek köszönhetően az iskola 
értékes sporteszközöket kapott, amelyeket a gyerekek a test-
nevelésórákon és a sportkörökön használhatnak.  (dt)

Filip a szüleivel                      (Képarchívum)

A sport segítette át a legnehezebb időszakon

Nagyon jó érzés a dobogó legfel-
ső fokán állni
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Hosszú, nyolchónapos szü-
net után elkezdődött a női 
kosárlabda extraliga. Egyelő-
re közönség nélkül, de bízunk 
benne, hogy nemsokára visz-
szatérhetnek a lelátóra a szur-
kolók. Az SKK Somorja veze-
tőedzője, Diósi Albert árult el 
részleteket.

Mikor kezdték a felkészülést?
Augusztus 10-én. A lehetősé-
gekhez képest jól ment. Dél-
előtt egyénileg készültek a 
lányok, ekkor főleg futás, erő-
sítés volt a programon. Délután 
pedig a közös, labdás edzése-
ken volt a hangsúly. Nagyon jó, 
hogy már augusztustól együtt 
volt a keret, és sérülések sem 

hátráltatták a lányokat a felké-
szülésben. Egy dolog azonban 
hiányzott az elmúlt hetekben.

Mégpedig?
Az eredeti tervek alapján 
nyolc-kilenc felkészülési mecs-
cset szerettünk volna játszani. 
Sajnos, a koronavírus-járvány 
miatt elmaradt a somorjai és 
egy csehországi torna. Végül 
csak három meccset játszot-
tunk. Először elég nagy arány-
ban kikaptunk Pöstyénben, 
mivel kiesett egy negyed. 
Ezután a Rózsaheggyel játszot-
tunk. A bajnokcsapat ellen már 
sokkal jobban ment a játék, 
csak pár perc ment el, és csak 
14 ponttal kaptunk ki. Az utolsó 

meccsen az UMB Besztercebá-
nya ellen győztünk nagy arány-
ban. Talán 50 ponttal.

Milyen lesz a 2020/2021-
es idény? Hányadik helyen 
végezhet a somorjai csapat?
Nagyon nehéz megjósolni, 
mivel a koronavírus hatással 
volt és van a sportéletre. Most 
úgy látom, ismét a Rózsahegy 
és a Pöstyén fog küzdeni az 
aranyért. Mi és a Kassa a bron-
zért. Jelenleg annyival van előt-
tünk a kelet-szlovákiai csapat, 
hogy Jurčenková személyében 
van magas játékosuk. Nálunk 
jelenleg nincs. Bízom benne, 
hogy sikerül még igazolni.

Hogyan jellemezné a csapatát?
Nagyon jó a csapat karakte-
re. Nincsenek sztárjátékosok, 
a csapat tényleg csapatként 
működik. Szerintem kiegyen-
súlyozott a keret, melyben 
tapasztalt játékosok és fiatalok 
is vannak.

Egy nagy változás biztosan 
lesz. Szurkolók nélkül kezdő-
dött a bajnokság.
Nagyon fognak hiányozni. 
Megvan az a szurkolói mag, 
akik mindig itt vannak a sport-
csarnokban. Mindig éreztük 
a segítségüket. Bízom benne, 
hogy nemsokára ismét meg-
telik a Samaria Sportközpont. 
Addig igyekszünk minden 
meccsünket közvetíteni.

Duducz Tibor

Remek a csapatszellem
Az SKK Somorja kerete:

Simona Marcová, Laura 
Horvátová, Lelkes Júlia, Suja 
Tímea, Andrássy Eszter, 
Lujza Burianová, Radoslava 
Ošťádalová, Lelkes Barbora, 
Laura Hatarová, Barbora 
Šeligová, Laura Bianka Vaigl, 
Tatiana Bábiková.

Érkeztek: 
Šeligová, Vaigl (Dubček, 
Pozsony), Bábiková 
(Pőstyén), Határová 
(Slovan)

Távoztak: 
Svetlíková, Dulová, Škublová, 
Zárevúcka.

Az SKK Somorja 
hazai találkozói

Október 3. 
SKK – Kassa 66:76

Okóber 7.
SKK – ŠKP Besztercebánya

64:52
Október 17.

SKK – Rózsahegy
Október 31.

SKK – Pöstyén
November 28.

SKK – UMB Besztercebánya
December 12.

SKK – Igló
2021. január 9.
SKK – Poprád

Fontos esemény történt kiváló kajakosunk, Jakubík Gábor éle-
tében. A sportoló megnősült. Sandrának és Gábornak is sok 
boldogságot kívánunk!                     (Képarchívum)
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Hasznos mobilalkalmazások 
a hulladékgazdálkodás területén

Mivel a mobilalkalmazások 
használata területileg nem 
korlátozott, most a hulladé-
kokkal és azok felszámolá-
sával kapcsolatos elérhető 
alkalmazásokat mutatunk be. 

TrashOut
A TrashOut egy környezetvé-
delmi projekt, amelynek célja 
a világon fellelhető minden 
illegális hulladéklerakó fel-
térképezése. A cél az, hogy a 
minél több ember és önkor-
mányzat kapcsolódjon be 
a projektbe. Az alkalmazás 
pontosan megjelöli azokat a 
helyeket a felhasználó kör-
nyezetében, ahol illegális 
hulladéklerakók találhatók. 
Lehetőség van arra is, hogy az 
adott helyről fotót csatoljunk, 
információt adjunk meg arról, 
milyen hulladékfajtáról van 
szó, és mennyire lenne bonyo-
lult a lerakó megtisztítása, 
felszámolása. Az alkalmazás 
segítségével Szlovákiában 
mostanáig csaknem 6000 
illegális hulladéklerakót jelen-
tettek be, ebből 1339-et már 
sikerült felszámolni. Az alkal-
mazás letölthető a Google 
Play vagy az App Store áru-
házból. 

Green Daily
A mobilalkalmazás tájékoz-
tatja a felhasználót, milyen 
módon szelektálják a hulla-
dékot a lakóhelyén, mivel a 
szelektálási rendszer nem 
mindenütt azonos Szlovákia 
területén. Az alkalmazás egye-
bek között abban is segíti a fel-

használót, melyik kukába kell 
dobni az ő városában például 
az alumínium italdobozt. Ezen 
kívül felkínálja, hol van a legkö-
zelebbi hely az olyan speciális 
hulladékfajták leadására, mint 
például a gyógyszerek, e-hul-
ladék, építési hulladék stb. 
Elég három információt meg-
adni, és az alkalmazás kiváló-
an működik (ki kell választani 
a hulladékfajtát a megfelelő 
ikonra kattintva, meg kell adni 
a felhasználó helyzetét és a 
szelektálás adott térségben 
elérhető lehetőségeit). Letölt-
hető a Google Play vagy az 
App Store áruházból.

Hulladékmentes kihívás a 
Czech Zero Waste alapján

A kipróbált alkalmazások 
között felhívjuk a figyelmet a 
„Czech zero waste” nevű alkal-
mazásra, amely Csehországból 
származik, de Szlovákiára is 
alkalmazható. Nagyon egysze-
rű applikációról van szó, amely 
abból indul ki, hogy ha hulladék 
nélkül szeretnénk élni, meg kell 
hoznunk néhány apró döntést, 
és változtatnunk kell a szoká-
sainkon. Ez az alkalmazás min-
den nap újabb és újabb kihívás 
elé állítja a felhasználót, aki 
igyekszik ezeknek megfelelni. E 
feladatok teljesítését fénykép-
pel dokumentálhatjuk, esetleg 
megoszthatjuk a közösségi 
médiában, ezzel motiválhatjuk 
a környezetünket.

Recycle tracker
A Recycle tracker appliká-
ció szlovák fejlesztés, de angol 

nyelven működik. Az alkalma-
zásban feljegyezhetjük újra-
hasznosításaink történetét. Ezt 
követően a történetet megje-
leníthetjük egy áttekinthető 
grafikon formájában, amely 
azonnal megmutatja, miből 
mennyit hasznosítottunk, 
ebből kiszámítja az újrahasz-
nosítással megmentett fák 
számát és az így megtakarított 
energiát a kWh-ban kifejezve. 
Sőt, az applikáció ötleteket is 
ad, hogyan tudunk megfelelő-
en újrahasznosítani nemcsak 
a háztartásban, de akár cégek-
ben is. 

A végére néhány érdekes ötlet
Felkeltette a figyelmünket 
az Expres rádió Michal Sabo 
által vezetett The Bog Waste 
talk”nevű podcast-je is, Sabo 
érdekes vendégeket hív meg a 
hulladékokról és azok szelektá-
lásáról tartott beszélgetésekre. 
A .týždeň folyóirat ad otthont 
a .jednoducho című rendsze-
res vitaműsornak. A számos 
internetes oldal közül figyel-
met érdemel például a Priatelia 
Zeme (Föld Barátai) vagy az 
Inštitút cirkulárnej ekonomiky 
(Cirkuláris Gazdaság Intézete) 
honlap.                                 (PR)

Felhívjuk lakosaink figyelmét, hogy
 2020. október 24-én (szombaton) 

gyüjtjük a környezetre káros, veszélyes hulladékot.
A veszélyes hulladékot érvényes személyigazolvány felmu-
tatása után adhatják le a helyi lakosok – fizikai személyek 

(cégek és jogi személyek nem).

A meghatározott helyszíneken a következő, veszélyes
hulladéknak minősülő anyagokat vesszük át:
• öreg festékek
• hígítók
• permetszerek
• a felsorolt vegyszerek csomagolóanyagai, ill. dobozai

Csak olyan veszélyes hulladékok adhatók le, amelyek cso-
magolásán, ill. dobozán fel van tüntetve a hatóanyag vagy a 
vegyszer neve. A dobozoknak zárhatónak kell lenniük.

Nem adhatók le a következő anyagok:
•  olyan anyagok és vegyszerek dobozai, amelyek csomagolá-

sán nem állapítható meg egyértelműen, mit tartalmaznak
• használt olajok
• elhasznált műszaki berendezések
• elemek és akkumulátorok

A következő helyszíneken és időpontokban leszünk elérhe-
tők:
- 8.00 – 8.45 Kaszárnya utca – a volt Ravtex cég parkolójában
- 9.00 – 9.45 Pomléi út - az egykori vasútállomásnál
- 10.00 – 10.45 Napos utca – a gimnázium parkolójában
- 11.00 – 11.45 Csölösztő - a volt tűzoltószertár épületénél
- 12.00 – 12.45 Tejfalu – az Arany Kakas vendéglőnél
- 13.00 – 13.20 Királyfia – a buszmegállónál
- 13.30 – 13.50 Bucsuháza – a buszmegállónál
- 14.00 – 14.20 Sámot - a buszmegállónál

Októberben megszabadulhatunk
a veszélyes hulladéktól

Bérbe adó vagy eladó
a Halász utcai garázssoron található, 

85. számú garázs.
Ár megegyezés szerint.

Tel.: 0903-597 397



Jesenné špeciality
Ell enáll hatatlan őszi ajánlatunk
Ochutnajte našu sezónnu ponuku 
Jöjjenek, és kóstolják meg szezonális ajánlatunkat 

Rezervácie • Asztalfoglalás • Rozvoz • Kiszállítás

031/550 31 21

Rozvoz obedového menu a jedál (donáška zadarmo) v čase obeda 
od 11:00 do 15:00 hod. Musíte si objednať minimálne dve porcie. 
Donáška je platná pre obce:
Báč, Kyselica, Rohovce, Trnávka, Macov, Šamorín

Ingyenes kiszállítás ebédidőben 11:00 - 15:00-ig. 
Minimum rendelési érték két étel vagy ebéd menü. 
Ajánlatunk csak a következő településekre történő szállításokra érvényes:
Bacsfa, Keszölcés, Nagyszarva, Tárnok, Macháza, Somorja

Megvalósítjuk álmait!

Ingatlanok eladása,

vétele, bérbe adása

• ingatlanok felbecslése

• jogi és pénzügyi szolgáltatás

• átépítés, festés, költözködés bebiztosítása

Pogány Tibor  •  tipog303@gmail.com  •  0903 445 298 



Képeslaptervező pályázatot hirdet városunk önkormányzata Somorja, én így szeretlek! címmel. 
A pályázatra olyan alkotásokat várunk, amelyeket a későbbiek során képeslapok nyomtatásához használhatunk fel. 

Tematikai megkötés nincs, a műveken építmények és egyéb objektumok, természeti táj, személyek és csoportok egyaránt 
szerepelhetnek (utóbbiak esetén írásos engedély szükséges).

Kategóriák:
rajz és grafika – 18 éves korig
rajz és grafika – 18 év fölött

fotó – 18 éves korig
fotó – 18 év fölött

fotómontázs – korhatár nélkül.
Követelmények:

papírfotók esetében 20 x 30 cm-es oldalméret
digitális fotók vagy digitalizált rajzok és grafikák esetében 20 x 30 cm oldalméret, 300 dpi felbontás.

A beérkezett pályaműveket szakmai zsűri bírálja el.
A verseny védnöke: Orosz Csaba, Somorja polgármestere.

A zsűri minden kategóriában a 3 első helyezettet díjazza.
A pályaműveket 2020. november 1-e és 2020. november 15-e között Somorja Facebook-oldalán is közzé tesszük, ahol 
szavazni lehet rájuk. A legtöbb közönségszavazatot kapott 3 alkotót külön díjazzuk. 2020 végén valamennyi pályaművet 

kiállítjuk a Városi Művelődési Központban, ahol a hivatalos díjátadó ünnepség is zajlik majd.
Somorja önkormányzata a zsűri által legjobbnak tartott 15 alkotást használja fel képeslapok nyomtatására.

A pályázat 2020. szeptember 15-én rajtol, a beküldési határidő 2020. október 31-e.
A pályaműveket a következő címre kérjük küldeni: Mestský úrad Šamorín, Hlavná 37, 931 01 Šamorín.

A borítékon kérjük feltüntetni: Képzőművészeti pályázat – Výtvarná súťaž.
A digitalizált pályaműveket a következő e-mail címen fogadjuk: foto@samorin.sk.

SOMORJA, ÉN ÍGY SZERETLEK!

  www.agrosam.sk

ŠAMORÍN, Gazdovský rad 41- DOM SLUŽIEB, Tel.: 031/562 22 52

PRACOVNÉ ODEVY  
v ktorých sa  

aj TEBE dobre robí

MUNKARUHÁK, 
melyekben NEKED is  

jól megy a meló

8,95€
monterky 

už od


